
در ســال های اخیر مســاله کمبود لکوموتیو یکی از مهم ترین دلایل رشــد لاک پشتی حمل ونقل ریلی بوده اســت. به این معنی که به دلیل پروسه پیچیده و فنی تولید 

لکوموتیو نســبت به ســایر ادوات ریلی در داخل کشــور و همچنین کمبود نقدینگی شــرکت ها و غفلت شــرکت  راه آهن ج.ا.ا به دلیل نداشتن بودجه کافی برای تعمیرات و 

نوســازی لکوموتیوها، نوســازی و تعمیرات لکوموتیوهای فرسوده و زمین گیر این پیشــران ناوگان باری و مسافری به تعویق افتاده و راه آهن مجبور به استفاده از تولیدات 

قدیمی تر در این صنعت شده است. تولید کنندگان داخلی از یک سو ظرفیت کافی برای تولید ندارند و از سوی دیگر واردات ممنوع است. برای واکاوی بیشتر این امر مهم 

گفت  و گویی با دکتر عباس قربانعلی بیک، معاون اسبق برنامه ریزی و امور بین الملل راه آهن و کارشناس حمل و نقل داشته ایم که به شرح آن می پردازیم:

بــا توجه به واگن هــای موجود در کشــور اعم از 
مســافری و بــاری و لکوموتیوهایی که امکان ســیر 
دارند با چه تعداد کمبود لکوموتیو مواجه هستیم؟

ابتدا باید مشخص کنیم هدف و برنامه ما در حمل 
و نقل ریلی و مسافری چیست؟ هدفی که سال 1386 
قانون مدیریت ســوخت برای مــا تعیین کرد این بود 
که تا ســال 1390 ســهم حمل بار ریلــی به 30 درصد 
افزایش پیدا کند و ســهم مسافری چهار برابر شود. با 
توجه به افزایش تعداد مســافر و میزان بار، این رقم 

در حال حاضر باید بالاتر از اهداف برنامه باشد. 
بــرای مثال اگــر در ســال 1386، 30 میلیون تن 
یا 20 میلیــارد تن -کیلومتر بار جابه جا کرده ایم باید 
ســال 1390 بیش از 120 میلیون تــن یا 80 میلیارد 
تــن- کیلومتر بار جابه جــا میکردیم. البته از نظر من 
ایــن قانون تکلیفــی نبود که بتــوان در زمان تعیین 
شــده یعنی سال 1390 به آن رسید. این قانون چند 
بــار تمدید شــد و امــروز در بدبینانه ترین حالت 50 
میلیون تن بار توســط شــبکه ریلی حمل می شــود 
که دســت کم باید سه برابر شــود و شبکه ریلی باید 
150میلیون تن بار را حمل کند که معادل 100میلیارد 

تن -کیلومتر می شود. 
بــرای حمــل 50 میلیــون تــن بــار حــدود 400 
لکوموتیــو بــاری در ســیر هســتند که برای رســیدن 
بــه هدف حمــل 150 میلیــون تن بار برای امســال 
دســت کم بــه 1200 لکوموتیــو معادل در ســیر نیاز 
داریم. یعنی چیزی حدود 800 لکوموتیو معادل باید 
اضافه شــود و این یعنی 400 لکوموتیو مثل جی ای 

ســنگین برای امســال )برای حمل 150 میلیون تن( 
نیاز داریــم تا به ناوگان اضافه کنیم )لکوموتیوهایی 
مثــل دش ســون،C30-7، کــه برابــر دو لکوموتیــو 
معادل هســتند یا لکوموتیوهای چینی 5000 اسب 

با همین قابلیت( 

چه راهکارهایی برای رفع کمبود لکوموتیو وجود 
دارد؟

یک راه برای رفع کمبود این تعداد لکوموتیو این 
اســت که خرید عمده ای از خارج انجام دهیم چون 
ســازندگان ایرانی توانایی تولیــد این همه لکوموتیو 
را بــرای امســال ندارند. اما این حــرف به این معنی 
نیســت که به تولیدکنندگان داخلی سفارش ساخت 
ندهیم بلکه باید سازندگان داخلی را حمایت کنیم و 
کمک کنیم تا ظرفیت و کارایی تولیدات شان را بالاتر 
ببرند و البته تولیدکنندگان نیز باید لکوموتیوهای به 
روز تولید کنند نه این که لکوموتیوهایی با تکنولوژی 

50 سال پیش! 
اگر تولید کننــدگان بخواهند این توانایی را دارند 
که با تغییراتــی لکوموتیوهای به روز و با کارآیی بالا 
و رقابتی تولید کنند. ما اگر بتوانیم به طور متوســط 
ســالانه 50 دستگاه لکوموتیو مشــابه جی ام تولید 
داخل داشته باشیم و با فرض این که طی چهار سال 
بخواهیــم بــه تعداد مــورد نظر یعنی 200 دســتگاه 
برابر 270 لکوموتیو معادل برســیم، 530 لکوموتیو 
معادل در ســیر وارداتی نیــاز داریم. اگر لکوموتیوی 
مشــابه لکوموتیوهــای که جی ای ســنگین یا چینی 

5000 اســب وارد کنیم بیــش از 300 لکوموتیو باید 
وارد کنیــم.  بنابراین اگر ما می خواهیم به عدد 150 
میلیون تن بار برســیم هم بــه لکوموتیوهای تولید 
داخــل نیاز داریــم و هم به لکوموتیوهای ســاخت 
خارج. این تعداد برای لکوموتیوهای باری اســت و 

لکوموتیوهای مسافری جای خود دارد. 

از نظــر جنابعالی آیا تولیــد لکوموتیو در داخل با 
توجــه بــه ســرمایه گذاری هایی که در داخــل در این 

مورد صورت گرفته است، صرفه اقتصادی دارد؟
معتقــدم کــه 100درصد صرفه اقتصادی داشــته 
و دارد. اگــر اراده ای در کشــور وجود داشــته باشــد 
می توانیــم بــا شــرکت های چینــی، روســی و حتــی 
شــرکت های اروپایی که لکوموتیو بــاری DC تولید 
می کننــد، رقابت کنیــم. البته باید الزامــات تولید را 
رعایت کنیــم یعنی نباید همــان لکوموتیوی که 50 
ســال پیش ساخته شده اســت را تولید کنیم و باید 
به روزرســانی های لازم را انجام دهیم و از تکنولوژی 
روز در تولیــد آنهــا اســتفاده کنیــم. زیرســاخت ها 
و امکانــات ما بــرای تولید لکوموتیو بــاری DC که 
بــرای اســتفاده بخــش خصوصــی لکوموتیوهــای 
اقتصادی تــری هســتند مهیاســت و توانایــی بالا و 

خوبی داریم. 
نکتــه بعــدی این اســت که بــا توجه بــه کمبود 
ظرفیــت  و  شــده  تعییــن  اهــداف  و  لکوموتیــو 
شرکت های تولیدکننده لکوموتیو در داخل ما به طور 

 با هدف حمل 150میلیون تن بار
1200 لکوموتیو نیازمندیم

 گفت و گو با دکتر عباس قربانعلی بیک
کارشناس حمل و نقل 
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حتــم نیاز بــه واردات لکوموتیو و خرید آن از خارج 
داریم. ما مبحثی داریــم با  عنوان مدیریت واردات، 
بــه این معنــا که حتی اگر فرض کنیــم بتوانیم همه 
نیازهــای لکوموتیوی را از داخل تامین کنیم باز هم 
بــرای این که از تکنولوژی روز عقب نمانیم و فاصله 
ما با تولیدکننده های مطرح دنیا زیاد نشود باید بین 

5 تا 10درصد واردات انجام دهیم. 
باید مسئولان وزارت صمت را توجیه و قانع کرد 
که این رفتارها، رفتارهای افراطی اســت و نمی توان 
به اســم حمایت از تولید جلــوی واردات را گرفت و 
مصرف کننــدگان را مجبور کــرد از لوازم تولید داخل 

استفاده کنند. 

برخی شــرکت ها نیاز بــه لکوموتیوهایی با قدرت 
موتور بالاتر دارند. اگر بخواهید دلیل کارشناســی در 
این خصــوص بدهیــد در چه مواردی قــدرت موتور 

بالاتر نسبت به تولید داخل نیاز مبرم است؟
اولا بایــد بگویم که زمان خریــد لکوموتیو خیلی 
متغیر است. سال 1386 برای خرید لکوموتیو 5000 
اسب  بخار چینی مذاکرات را شروع کردیم و 10 ماه 
بعد لکوموتیو به بندرعباس رسید. همان زمانی بود 
کــه زلزله شــدیدی در چین آمده بــود و دوماه بود 
که کارها خوابیده بود. شرکت  دیگری نیز همزمان با 
ما با ســازنده چینی دیگری در حال مذاکره بود که 9 
سال طول کشید تا لکوموتیو را تحویل بگیرد. علت 
این امر این اســت که با اســتراتژی غلط برنامه ریزی 
کرده بودند. ما با اســتراتژی درســت و برنامه مدون 

مذاکره کردیم و 10 ماه بعد هم تحویل گرفتیم. 
نکتــه بعدی این که توان لکوموتیو رابطه خطی با 
کشش لکوموتیو ندارد. یعنی اگر توان را بالاتر ببریم 
کشش بالاتر نمی رود. هم اکنون لکوموتیو سه هزار 

اسب بخاری داریم که می تواند سه هزار تن بار را )در 
فــراز 10 در هزار( حمل کنــد و لکوموتیو چینی هم 
داریم که 5هزار اســب بخــار قدرت دارد که این هم 
سه هزار تن بار حمل می کند. این که برخی شرکت ها 
می گوینــد باید دو لکوموتیو همزمان باید اســتفاده 
کنیم تا بتوانیم بارمان را حمل کنیم برداشــت غلط 

و اشتباهی است. 
در اصل باید دید کشــش لکوموتیو چقدر است. 
در لکوموتیوهای باری توان مهم نیست اصل میزان 
کشــش اســت و توان در ســرعت مهم است. یعنی 
لکوموتیوی که سه هزار اســب بخاری دارد می تواند 
ســه هزار تــن بار را بــا ســرعت 20کیلومتــر در فراز 
10در1000 حمــل کنــد، امــا لکوموتیو 5هزار اســب 
بخــار، ســه هزار تن بــار را با ســرعت 30کیلومتر در 
همان فراز حمل کند. بنابراین توان در سرعت تاثیر 
دارد و چیزهایی که در کشــش مهم هستند تراکشن 
موتور، بار محوری، چسبندگی و موارد دیگر هستند. 

وضعیــت گارانتــی لکوموتیوها چگونه اســت؟ و 
سازندگان چقدر به تعهدات خودشان پس از فروش 

لکوموتیو متعهد هستند؟
در بحــث گارانتــی کیفیت لکوموتیو یک مســاله 
اســت و تنها موردی که باید گارانتی شــود نیســت. 
این گونه نیســت که اگر قطعه ای خراب شــد بیایند 
و آن قطعــه را عــوض کننــد. البتــه چینی هــا در 
لکوموتیوهای 5هزار اســب مســاله گارانتی را نسبتا 
خــوب انجام دادند. اما مــوارد دیگری نیز در گارانتی 
وجــود دارد کــه خیلی مهم هســتند. مثــل قابلیت 
اعتماد و قابلیت آماده به کاری لکوموتیو که انتظار 
داریــم تولیدکنندگان این موارد را نیــز گارانتی کنند. 
در لکوموتیوهای چینی آماده به کاری را اگر اشــتباه 

نکنــم بــالای 85درصد به بــالا گارانتی کــرده  بودند. 
گارانتی فقط مســاله رفع عیب نیســت بلکه گارانتی 
در بخش ریلی یعنی این که قابلیت اعتماد را گارانتی 
کننــد، آماده به کاری را گارانتی کنند و آماده به کاری 
یعنــی این کــه از لکوموتیوهایی که خریداری شــده 
است همیشه دست کم 85درصد از لکوموتیوها در 

سیر باشند. 

در مــورد خریــد لکوموتیــو از داخــل وقتی گفته 
می شود 80-70درصد قطعات تولید داخل هستند، 
چــرا تولیدکننــدگان قیمــت لکوموتیوهــا را بــا ارز 
محاســبه می کننــد و خریــدار باید به صــورت ارزی 

پرداخت کند؟
قیمــت فــولاد مــورد اســتفاده بــه ارز اســت. 
همچنین قیمت مس به ارز است. درست است که 
همه قطعات را به ریال می خریم ولی ابتدا باید ارز 

را به ریال تبدیل کنند. 

به عنوان سخن آخر اگر صحبتی برای گفتن دارید 
بفرمایید.

1- در مــورد لکوموتیوهــای قدرت بــالا نظر من 
این اســت کــه بایــد لکوموتیوهای 5هزار اســب و 
حتی 6هزار اســب خریداری کنیم تا بتوانیم بلاک ها 
را ســریع تر ســیر و آزاد کنیم  تا ظرفیت شبکه را بالا 
ببریــم )ظرفیــت خط بــا لکوموتیو 5000 اســب در 
جهــت فــراز 50 درصــد افزایش میابــد و کلا حدود 
40%( امــا متاســفانه در ایــن زمینــه راه آهن غفلت 
زیــادی می کند و می خواهد ایــن غفلت را با هزاران 
میلیارد ســرمایه گذاری برای احداث خط دوم جبران 
کند. در حالی که خریداری لکوموتیوهای توان بالا یا 
برقــی کردن خطوط خیلی موثرتــر و کم هزینه تر از 

احداث خط دوم است.
2- برای درمان بهره وری پایین لکوموتیو در ایران 
کــه قبــلا در مورد آن نوشــته شــده در زمان جناب 
آقای مهندس افشــار ســامانه ای طراحی شــده بود 
)فرم 301( که شــاخص هــر ناحیه را پایش می نمود 
و نبود آن نیز مشــکلات کمبود لکوموتیو را تشدید 
مینماید که خود سبب کاهش شدید بهره وری واگن 
بــاری و حتی واگن های مســافری و درآمد و ســود 

شرکت های خصوصی شده است.  
3- سیستم های ثبت اطلاعات تعمیر و نگهداری 
و تحلیل خرابی های لکوموتیو نیز اکنون نســبت به 
زمان جناب آقای مهندس افشــار )64 تا 76( بسیار 
ضعیف تر شــده اند و این خود عاملی برای افزایش 
خرابی هــای تکــراری و افزایــش هزینــه نگهداری و 

کاهش ظرفیت خطوط شده است. 
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